
سخنگوی بودجه ۱۴۰۰: 

یک عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
با  جلسه ای  برگزاری  از  اسلامی  شورای 
شرکت های داخلی فعال برای تولید واکسن 

کرونا در مجلس خبر داد.
در  یح  سامه  همایون  سپید،  گزارش  به 
گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: »روز یک شنبه 
جلسه ای در مجلس با حضور نایب رئیس 
اول مجلس و رئیس و تعدادی از اعضای 
کمیسیون بهداشت و همچنین معاونت علمی 
رئیس جمهور، رئیس سازمان غذا و دارو 
و نمایندگانی از سازمان برنامه و بودجه و 
تعدادی از شرکت های فعال برای ساخت 
واکسن تشکیل شد.« وی توضیح داد: »در 
این جلسه شرکت های داخلی که در حال 
تحقیق درباره تولید واکسن کرونا هستند به 
ارائه توضیحاتی درباره آخرین اقداماتشان 
پرداختند که طبق این توضیحات به نتایج 

خوبی نیز دست پیدا کرده اند.« به گفته وی 
در این جلسه تاکید شد که تمامی تلاش 
صورت می گیرد تا هر چه سریعتر واکسن 

در اختیار همه مردم قرار گیرد.«
واکسن  تولید  روند  درباره  همچنین  وی 
کرونا نیز گفت: »استارت تولید واکسن کرونا 
حداقل توسط دو شرکت در داخل کشور زده 
شده است که آنها نزدیک به تولید هستند، 
ولی باز هم این کار زمان بر بوده و باید 
تحقیقات و آزمایش های بالینی و آزمایش 
بر روی انسان انجام شود. امیدواریم که این 

تحقیقات به نتیجه برسد.« 
تاکید کرد که وزارت  پایان  سامه یح در 
بهداشت و مجلس برای دسترسی همه مردم 
به واکسن کرونا حساس است و در این 
هر  امیدواریم  دارد.  زیادی  تاکیدات  باره 

چه سریعتر واکسن کرونا به ایران برسد.

رئیس کل بانک مرکزی تلاش های صورت گرفته 
برای خرید واکسن کرونا و مانع تراشی های آمریکا 

در این زمینه را تشریح کرد.
پستی  در  همتی  عبدالناصر  سپید،  گزارش  به 
اینستاگرامی درباره واکسن کرونا، گفت: »برخی 
نادانسته یا مغرضانه، سعی در تطهیر اقدامات غیر 
انسانی آمریکا در تحریم ایران را دارند و تنها به ادعای 
دروغین آمریکا بر عدم محدودیت بر معاملات دارو 
تاکید می کنند.« وی تصریح کرد: »برای ثبت در حافظه 
تاریخی باید بگویم که اعلام خبر مربوط به توزیع 
واکسن کرونا توسط برخی کشورهای همسایه بین 
مردمشان تلخ ترین پاسخ به این عده است. از آنجا 
که خرید واکسن کرونا )covax( بایستی از مسیر 
رسمی سازمان جهانی بهداشت انجام گیرد، تا کنون 
هر طریقی برای پرداخت و انتقال ارز مورد نیاز، به 
خاطر تحریم غیر انسانی دولت آمریکا و ضرورت 

اخذ مجوز اوفک، با مانع مواجه شده است.« به گفته 
 U-turn همتی، کره جنوبی بابت انتقال پول از مسیر
دلار برای خریدهای بشر دوستانه، نتوانست تضمینی 
برای عدم مصادره پول بانک مرکزی ایران توسط 
دولت آمریکا در هنگام انتقال  بدهد.« وی افزود: 
»صندوق بین المللی پول با فشار و تهدید آمریکا و 
علی رغم اذعان به حق ایران و عدم وجود هیچ گونه 
مانع اقتصادی یا حقوقی، حتی جرأت مطرح کردن 
وام بشر دوستانه ایران در هیئت مدیره صندوق را 
پیدا نکرد.« همتی گفت: »البته انتقال پول از مسیرهای 
دیگر تحت پیگیری است که ان شاءالله با همکاری 
و اقدام به موقع دستگاه های ذیربط به نتیجه خواهد 
رسید. خرید واکسن از دیگر کشورها نیز در دستور 
کار همکاران وزارت بهداشت قرار دارد و اخبار 
واصله در خصوص تولید داخلی واکسن کرونا نیز 

امیدوار کننده است.«

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کردبررسی آخرین وضعیت تولید واکسن کرونا  در مجلس
آخرین خبرها از خرید واکسن کرونا

خبـر

یک هزارمیلیارد تومان برای خرید واکسن کرونا   اختصاص یافت
سخنگوی بودجه ۱۴۰۰ با اشاره به ویژگی های  بخش 
سلامت در بودجه سال آینده، از رشد ۱۳۸ درصدی 
اعتبارات وزارت بهداشت و پیش بینی یک هزار میلیارد 

تومان اعتبار برای خرید واکسن کرونا خبر داد.
به گزارش سپید، مژگان خانلو در گفت وگو با ایرنا 
درباره ویژگی های  بخش سلامت در لایحه بودجه 
سال آینده اظهارداشت: »هدف اصلی نظام سلامت، 
تأمین، حفظ و ارتقای سلامت، ایجاد هماهنگی 
برای تأمین مالی ارائه خدمات و سرمایه گذاری در 
تولید منابع انسانی، فیزیکی، تجهیزات و دارو است.« 
سخنگوی بودجه ۱۴۰۰ افزود: »ایجاد این هماهنگی 
مستلزم وجود ساختاری منسجم، پویا، ارتباط گرا و 
مؤثر است که بتواند بر هر چهار نقش تسلط داشته 
و با تغییرات محیطی سازگار باشد. این نقش بر 
عهده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گذاشته شده تا ضمن تأمین سلامت برای جمعیت 
کشور، پاسخگوی آنها باشد.« وی با بیان اینکه وزارت 
بهداشت به نمایندگی از دولت، مسئولیت سلامت را 
بر عهده دارد و تأمین منابع مالی و اعتبارات موردنیاز 
جهت تحقق اهداف موردنظر به خصوص در دوران 

شیوع ویروس کرونا از اهمیت مضاعفی در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور برخوردار است، افزود: 
»برای جبران خدمات کادر درمان و اعمال افزایش های 
قانونی حقوق و مزایا، اعتبارات موردنیاز برای تولید یا 
واردات واکسن کرونا و تجهیز مراکز درمانی و افزایش 
تعداد تخت های بیمارستانی، اعتبارات و تمهیداتی در 

بودجه سال آینده پیش بینی شده است.«
خانلو با مقایسه برنامه مالی یک ساله  بخش سلامت 
در سال ۱۴۰۰ نسبت به بودجه امسال، گفت: »دولت 
در بخش اعتبارات وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، رشد ۱۳۸ درصدی را در بودجه سال آینده 
نسبت به امسال پیشنهاد کرده و براین اساس اعتبار 
این وزارتخانه از ۳۲ هزار میلیارد تومان به ۷۷ هزار 

میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.«
وی درباره حقوق کادر بهداشت و درمان در سال 
آینده نیز گفت: »با احتساب افزایش اعمال شده در 
اسفندماه سال گذشته )افزایش امتیازات فصل دهم 
قانون مدیریت خدمات کشور( و پیش بینی بار مالی 
استخدام های جدید مورد نیاز و تقویت کادر درمان 
وزارتخانه، پیش بینی شده حقوق کادر درمان ۱۵۰ 

درصد رشد داشته باشد.« سخنگوی بودجه ۱۴۰۰ 
اظهارداشت: »همچنین در لایحه پیشنهادی دولت سهم 
 بخش سلامت از اعتبارات حاصل از مالیات بر ارزش 
افزوده نیز ۲۲ افزایش یافته و از هفت هزار و ۴۰۰ 
میلیارد تومان به ۹ هزار میلیارد تومان رسیده است.«
وی با اشاره به اهمیت تامین دارو و واکسن در این 
دوران گفت: »اعتبارات مورد نیاز برای تامین دارو، 
واکسن و شیرخشک از ۲ هزار و ۲۸۲ میلیارد تومان به 
سه هزار و ۶۸۵ میلیارد تومان افزایش یافته است )رشد 
۶۱ درصدی(. همچنین به دلیل اهمیت و ضرورت 
تامین واکسن کرونا، مبلغ یک هزار میلیارد تومان 

برای این موضوع پیش بینی شده است.«
خانلو با اشاره به اهمیت و ضرورت تامین یارانه وزارت 
بهداشت گفت: »دولت در لایحه بودجه سال آینده 
رشد ۴۶ درصدی برای تامین یارانه وزارت بهداشت 
پیش بینی کرده و رقم پیشنهادی از سه هزار و ۷۹۲ 
میلیارد تومان در قانون امسال به پنج هزار و۵۴۰ میلیارد 
تومان افزایش یافته است.« به گفته سخنگوی بودجه 
۱۴۰۰، اعتبارات طرح تحول سلامت در بودجه سال 
آینده نیز ادامه داشته و بدون تغییر نسبت به امسال 

معادل پنج هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان مانده است.
وی با اشاره به اینکه رشد اعتبارات دانشگاه های علوم 
پزشکی ناشی از افزایش حقوق و مزایای کارکنان به 
میزان ۱۵۲ درصد اعمال شده است، توضیح داد: »در 
سال های قبل، بخشی از کارکنان دانشگاه های علوم 
پزشکی از محل درآمد اختصاصی حقوق دریافت 
می کردند که با کاهش درآمدهای اختصاصی دانشگاه ها 
با شرایط فعلی اعتبار موردنیاز پرداخت حقوق حدود 
۴۵ هزار نفر از افراد مزبور به بودجه عمومی منتقل شد 
که به همراه اعتبارات موردنیاز جهت جبران کمبود 
کادر پرستاری در سال جاری )حدود ۲۲ هزار نفر( 
و تکمیل مابقی کسری کادر درمان موردنیاز در سال 
۱۴۰۰، در مجموع اعمال افزایش یادشده اجتناب ناپذیر 
بود.« خانلو مهم ترین ویژگی  بخش سلامت بودجه سال 
آینده را تقویت اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 
 بخش سلامت دانست و گفت: »به دلیل ضرورت 
افزایش۱۰ هزار تخت بیمارستانی و تکمیل واحدهای 
بیمارستانی جدید، اعتبارات این  بخش از حدود چهار 
هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان به پنج هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان با ۲۰ درصد رشد منظور شده است.«

نشست حمایت از تولید داخلی واکسن کرونا با حضور نایب رئیس 
مجلس، رئیس و اعضای کمیسیون بهداشت، مسئولان دولتی و 
وزارت بهداشت برگزار و برخرید تضمینی واکسن های وارد شده 
به فاز انسانی توسط وزارت بهداشت و تامین بودجه شرکت های 

تولیدکننده تاکید شد.
به گزارش سپید، سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با خانه ملت در ارزیابی این 
نشست گفت: »موضوع جلسه حمایت از تولیدکنندگان واکسن 
کرونا در داخل کشور بود که فرآیند رسیدگی و تامین مالی آن ها با 
تاخیر همراه بوده است، بنابراین مسئولان مختلف با حضور در این 
جلسه مشکلاتشان را در خصوص تامین منابع مالی جهت تولید 

انبوه واکسن کرونا مطرح کردند که البته این جلسه ادامه دار بوده و 
هفته آینده پس از بررسی کامل وزارت بهداشت و معاونت علمی 
ریاست جمهوری از زمان دقیق تولید واکسن کرونا توسط شرکت های 

تولیدکننده، مجدداً تشکیل خواهد شد.«
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: »طبق گفته معاون 
وزارت بهداشت، این وزارتخانه تمامی واکسن های تولید داخلی که 
وارد فاز انسانی شوند را خرید تضمینی کرده و منابع مالی برای تولید 
صنعتی و تجهیز مجموعه تولید کننده در اختیارشان قرار می دهد.«

وی اولویت کشور را حمایت از تولید داخلی واکسن کرونا دانست 
و اظهار کرد: »ما تاکید داریم از تولید داخلی واکسن کرونا استفاده 
کنیم، چرا که هم دانش فنی کشور افرایش پیدا کرده و هم ارزان تر 

خواهد بود، ضمن اینکه سلامت واکسن هم برای ما تضمین شده 
است. اما اگر ببینیم فاصله زمانی خیلی زیادی میان تولید داخلی و 
خارجی واکسن وجود دارد به دلیل جلوگیری از افزایش مرگ و 
میرها ناچاریم واکسن کرونا را وارد کنیم. اما در این جلسه برخی از 
تولید کنندگان معتقد بودند اگر مورد حمایت قرار بگیرند، با سرعت 
خودشان را به شرکت های خارجی رسانده و واکسن را در زمان 

بهتری تحویل می دهند.« 
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس تاکید کرد: »این جلسه با 
هدف تأمین منابع مالی تولیدکنندگان واکسن کرونا برگزار شد، از 
این رو بخشی از منابع مالی باید هم اکنون پیش بینی شود و بخش 

دیگر هم در بودجه ۱۴۰۰دیده خواهد شد.«

در نشست حمایت از تولید داخلی واکسن کرونا مطرح شد

خرید تضمینی واکسن های وارد شده به فاز انسانی توسط وزارت بهداشت

شماره 6۱۸۱۶ ۱۸ آذر ۱۳۹۹


